

[Landbrugsministeren.]

Jeg kan ikke med bestemthed sige, hvornår erklæringen vil foreligge og afgørelsen om købstilbud blive truffet, men jeg kan sige, at det vil ske så hurtigt, som det overhovedet er muligt.

H. C. Toft: Så er spørgsmålet jo, hvor hurtigt det er muligt, hvornår det kan lade sig gøre at tilkendegive et tilbud over for Tjele og Viborg kommuner. Den 22. august blev det meddelt, at regeringen enstemmigt havde besluttet, at husdyrbrugsforsøgene flyttes til Tjele kommune. Den 25. august henvendte Tjele og Viborg kommuner sig til landbrugsministeren og anmodede om at få en tilkendegivelse af, hvornår man kunne forvente, at staten ville overtage de pågældende arealer. Ministeren svarede dengang kommunerne med fuld ret, 3 dage efter at beslutningen var taget, at det kunne han ikke svare på på det pågældende tidspunkt. Nu er der imidlertid forløbet 6 måneder siden, og det var jo rimeligt, når to kommuner har erhvervet 34 landbrugsejendomme med henblik på, at statens husdyrbrugsforsøg skulle have dem, at de så inden foråret kunne få klar besked om, hvornår og hvordan staten vil overtage de pågældende arealer. De skal jo disponere, ikke blot hvis staten vil overtage dem nu, men også hvis staten først vil overtage dem senere. Derfor er det, jeg stiller mit spørgsmål til ministeren, og derfor siger jeg til ministeren: nu er der forløbet 6 måneder. Skal der forløbe 6 måneder yderligere, før ministeren kan komme med en tilkendegivelse over for Tjele og Viborg kommuner?

Landbrugsministeren (Ib Frederiksen): Jeg skal svare meget kort på hr. H. C. Tofts spørgsmål om, hvorvidt det skal vare yderligere 6 måneder. Det skal det ikke. Jeg har jo lige gjort rede for, at ligningsdirektoratet er derude i dag. Jeg kan godt gøre rede for, hvilke forskellige steder sagen har været, men jeg beder om, at man forstår, at når den skal igennem udvalg, der skal forhandle med kommuner osv., vil der nødvendigvis gå et stykke tid, og kommunerne har selv vist deres interesse ved at købe jorden allerede på det pågældende tidspunkt. Det skal jeg ikke kommentere, det var formentlig klogt, men på den anden side er det ikke

noget, jeg personlig har opfordret dem til, det er noget, de har gjort i kraft af det kommunale selvstyre.

H. C. Toft: Som jeg gav udtryk for i mit første spørgsmål til ministeren, mente jeg, at man skyldte to kommuner, der har erhvervet et så stort antal ejendomme og så stort et areal, at de fik besked ret hurtigt. Nu kunne jeg over for ministeren pointere, at der var forløbet 6 måneder, og jeg forstår faktisk ikke, hvorfor statens ligningsdirektorat ikke på et tidligere tidspunkt kunne have foretaget denne analyse og vurdering af jorden. Jeg synes, ministeren burde have draget omsorg for, at det var sket på et langt tidligere tidspunkt.

Nu spurgte jeg før, om ministeren ville give svar inden 6 måneder, og det ville han. Nu indsnævrer jeg spørgsmålet: får kommunerne besked inden 1 måned?

Landbrugsministeren (Ib Frederiksen): Nu må hr. H. C. Toft ikke forlange det umulige af mig, men jeg skal sørge i al fald for, når den kommer tilbage til os i ministeriet, at få den ekspederet videre inden 1 måned. Den skal jo i andre instanser, som jeg ingen indflydelse har på. Det ved hr. H. C. Toft udmærket.

Niels Jørgen Nielsen: Så vidt jeg er orienteret, var der i sin tid, da der var indstilling fra husdyrbrugsudvalget, to områder, nemlig Viborg og Ringkøbing, som med hensyn til kvalifikationer alt taget i betragtning faktisk stod lige, og også med hensyn til hvad medarbejderne ønskede.

Nu forstår jeg, at der er vanskeligheder med hensyn til den pris, der er tale om i Viborgområdet, og jeg forstår, at ministeren ikke på nogen måde har forpligtet sig over for det, man har foretaget sig i Viborg og Tjele kommuner ved at erhverve disse arealer. Det drejer sig om 10 mill. kr., forstår jeg. Ministeren er ikke uvidende om, at netop med hensyn til erhvervsprisen vil tilbuddet fra Ringkøbing ligge i en anden prisklasse, jeg skal ikke nævne tal, men ministeren er orienteret. Derfor vil jeg gerne i den nuværende situation spørge ministeren, om der på grundlag af de nævnte forhold ikke er anledning til at tage placeringen op til fornyet overvejelse, hvori